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  هرکس که می خواهد برای فرد یا گروهی تبلیغ کند رو به 
جمله بندی و جمله سازی می آورد و در آن مسیر جریان و یا فرد 
خاصی را مورد حمایت های خاص خود قرار می دهد و چندان هم 
مشکل نیست. اما اینکه تطبیق آن موضوع با واقعیت چیست، 
مهم است. بنابر این اینکه هر کس حرفی می زند و کسانی که از 
دولت حمایت می کنند حرف های به نفع دولت می زنند طبیعی 
است. به خصوص کسانی ذهنیت سیاسی دارند کوتاه نمی آیند 
و به نفع خود بهره برداری می کنند. جالب اینکه حتی برخی 
یک قدم فراتر می گذارند و در راستای حمایت از دولت مردم 
را مقصر می کنند و در جهت مبرا کردن دولت مشکلات جامعه 
را نیز به گردن مردم می اندازند. منتها مسائل کشورمان بسیار  
پیچیده است و نیروهای قوی تر و کارآمدتر می خواهد که از پس 
حل این مشکلات برآیند. با این حال دولت سیزدهم از ابتدا فکر 
می کرد که می تواند یک تنه همه مشکلات را حل کند در حالی 
که با گذشت دو سال دیدیم که در  برخی از حوزه ها هیچ یک 
از مشکلات حل نشده است. اتفاقا مشکل همینجاست یعنی به 
جای اینکه با مردم به صورت واقعی صحبت کنند و مشکلات 
را بگویند و بگویند که وضعیت چگونه است، وعده   و قول های 
مختلف می دهند این باعث می شود که جامعه دیگر از دولت 
هیچ قول و وعده ای را نپذیرد و در ادامه نارضایتی هایی نیز 
پدید می آید. لذا به نظر نمی رسد که دولت و دولتمردان بتوانند 
مشکلات کشور در حوزه های مختلف را به نحو احسن حل کنند. 
اتفاقا خیلی از مسائل دیگر کشور نیز وجود دارد که مغفول مانده 
است. حتی شاید بتوان گفت که مشکلات اقتصادی و معیشتی 
در جامعه در درجه دوم اهمیت قرار دارد چون مشکلات اساسی 
زیربنایی در کشور وجود دارد. اما خب با همه این تفاسیر برخی 
صحبت هایی می کنند که نظر خود را می گویند. این مساله هم 
که گفته می شود دولت با مردم شفاف نیست همه برای این است 
که به واقع مسائل کشور بسیار مشکل تر از آن چیزی است که 
بتواند به سادگی حل شود. اما دولت چون همواره قصد حل همه 
مشکلات را داشته می خواهد همه چیز را به نفع خود مصادره 
کند. مثلا از 15 سال پیش شروع به ساخت فلان بیمارستان 
کرده اند و حالا افتتاح می شود و دولت آن را به نام خود می زند 
و جالب تر اینکه می گویند هدیه دولت به مردم؛ در حالی که 
این نه هدیه دولت بلکه وظیفه دولت بوده که انجام داده است. 
متاسفانه از این اصطلاحات نیز استفاده می کنند. دولت دارای 
سرمایه گذاری شده و پروژه ای را ساخته است و نمی توان آن را به 
اسم هدیه به مردم دانست. چرا که از پول خود ملت ساخته شده 
است. این کارها همه تبلیغاتی است و دولت باید قبول کند که 
مشکلات کشور بسیار سنگین است و واقعا حل کردن آن به این 
سادگی نیست و چه بهتر که دولت با واقعیت با مردم روبه رو شود 

و اگر اینگونه پیش برود مردم واقعیات را از دولت می پذیرند. 

 دولت به مردم واقعیات را بگوید
یادداشت

  رئیس جمهور  
به آفریقا سفر می کند

رئیس جمهور به منظور تقویت روابط با 
کشورهای دوست و همسو، سه شنبه هفته 
جاری به قاره آفریقا سفر می کند. سید ابراهیم 
رئیسی به منظور تقویت روابط با کشورهای 
دوست و همسو و در راستای تنوع بخشی به 
مقاصد صادراتی و ایجاد زمینه های همکاری 
سیاسی و تجاری، به دعوت رسمی رؤسای 
جمهور کنیا، اوگاندا و زیمباوه، صبح سه شنبه 
عازم سفری سه روزه به این سه کشور خواهد 

شد. 

آغاز اهدای زمین  رایگان به 
خانواده های۳ فرزندی 

نماینده قزوین از اهدای رایگان زمین  به 
خانواده  های ۳فرزندی و بالاتر در راستای 
اجرای  قانون جوانی جمعیت در قزوین خبرداد. 
فاطمه محمدبیگی نماینده قزوین، آبیک و 
البرز در مجلس و عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی در توئیتی، 
نوشت: بحمدا... همزمان با عید غدیر با همت 
مجلس و دولت انقلابی، اهدای رایگان زمین  
به خانواده های ۳فرزندی و بالاتر در راستای 
اجرای  قانون جوانی جمعیت و مقابله با بحران 
سالمندی، همزمان با چند استان، در قزوین 
آغاز و 5۹۹ خانواده حائز شرایط استان صاحب 

این زمین ها خواهند شد.

دیدار وزرای کشور عراق و 
ایران در مرز زرباطیه

وزیر کشور عراق در مرز زرباطیه این کشور 
از همتای ایرانی خود استقبال کرد. عبدالامیر 
الشمری، وزیر کشور عراق روز شنبه در گذرگاه 
مرزی زرباطیه از احمد وحیدی، همتای ایرانی 
خود استقبال کرد. دو طرف در این دیدار 
درباره آمادگی های مراسم زیارت اربعین با 

یکدیگر گفت و گو کردند. 

 حسین امیرعبداللهیان خبر داد: 

توافق ایران و الجزایر برای لغو 
روادید سیاسی

آرمان ملی: وزیر امور خارجه کشورمان 
در نشست مطبوعاتی مشترک با احمد 
عطاف وزیر امور خارجه الجزایر با بیان اینکه 
روابط ایران و الجزایر در مسیر درستی 
قرار دارد، گفت: در سطح سیاسی همواره 
گفت وگوها و رایزنی های خوبی در سطح 
مقامات عالی دو کشور از جمله روسای 
جمهور دو کشور، نخست وزیر الجزایر و 
معاون اول رئیس جمهور ایران در جریان 
بوده است و ما تاکید داریم که این رایزنی ها 
و گفت وگوها به صورت گسترده تر ادامه پیدا 
کند. حسین امیرعبداللهیان با بیان اینکه 
در جریان گفت وگوهای امروز توافق کردیم 
که در گام اول در مسیر لغو روادید سیاسی 
و خدمت بین دو کشور اقدام کنیم، گفت: 
در ادامه موضوع لغو روادید عالی به شکلی 
که دو کشور در مورد آن توافق می کنند 
مورد توجه و اقدام قرار خواهد گرفت. این 
دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران با 
بیان اینکه دو کشور بر برگزاری نشست 
کمیته پیگیری و کمیسیون عالی مشترک 
دو کشور اتفاق نظر دارند، بیان کرد: ریاست 
کمیسیون عالی مشترک دو کشور ایران و 
الجزایر بر عهده معاون اول رئیس جمهور 
ایران و نخست وزیر الجزایر است و نشست 
این کمیسیون در این سطح برگزار می شود. 
وی همچنین با بیان اینکه ایران و الجزایر 
اتفاق نظر دارند که همکاری های دو کشور 
در حوزه های علمی، فناوری، شرکت های 
دانش بنیان، تجهیزات پزشکی، گردشگری، 
دارو و انرژی های نو گسترش پیدا کند، 
تصریح کرد: در این دیدار در مورد مسائل 
منطقه ای نیز گفت وگو و رایزنی کردیم. 
امیرعبداللهیان با اشاره به نگاه دولت الجزایر 
به موضوع فلسطین و حمایت این کشور از 
حقوق مردم فلسطین گفت: در ماه های اخیر 
الجزایر نقش ممتازی را در ایجاد زمینه برای 
بازگرداندن سوریه به اتحادیه عرب ایفا کرده 
است. رئیس دستگاه دیپلماسی با اشاره به 
دیدار اخیرش با سرپرست وزارت امور خارجه 
سودان در حاشیه اجلاس وزیران امور خارجه 
جنبش عدم تعهد در کشور آذربایجان، گفت: 
در این دیدار توافق کردیم برای بازگشایی 
سفارتخانه های دو کشور در تهران و خارطوم 
و از سرگیری روابط در آینده ای نزدیک در 
چارچوبی که توافق می کنیم اقدام کنیم. 
وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: در آینده 
پیش رو نشست سران مجمع کشورهای 
صادر کننده گاز در الجزایر برگزار می شود 
و ما در حال برنامه ریزی هستیم که در 
این نشست دکتر رئیسی، رئیس جمهور 
شرکت کند و این نشست فرصت خوبی است 
برای دیدار با سران کشورهای صادر کننده 
گاز و رایزنی با مقامات عالی رتبه الجزایر. 
للهیان خاطر نشان کرد: تلاش  امیرعبدا
برای بی اثر کردن تحریم ها و لغو تحریم های 
یکجانبه و ظالمانه از مسیر دیپلماسی در 
دستور کار ماست و تلاش ها در این زمینه 

ادامه دارد. 

         سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی
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 قالیباف:
مجلس مالیات  سنگینی بر دلالی ها وضع کرد

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس یازدهم قانون 
مالیات بر سوداگری را تصویب کرد و مالیات های سنگین و 
مضاعفی بر دلالی ها گذاشته شد.به گزارش مهر، محمدباقر 
قالیباف در نشست با جمعی از همرزمان خود در دفاع مقدس 
و اعضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اظهار داشت: وقتی 
به مجموعه بیانات رهبر معظم انقلاب در خصوص مجلس نگاه 
می کنیم، متوجه می شویم ایشان به شاخص ها نگاه می کنند 
و به برایند خروجی عملکرد مجلس توجه دارند. گاهی نگاه ما 
به مصداق هاست. مثلًا یک آقایی یک حرفی در مجلس زده 
یا مرتکب خطایی شده و این خطا را به حساب تمام مجلس 
می گذاریم. مشخص است این دو شاخص در قضاوت کاملًا باهم 
متفاوت است. وی بیان کرد: ما نمی توانیم عمل یک یا چند نفر را 
در یک مجموعه ۲۹۰ نفری به حساب برایند عملکرد کل مجلس 
بگذاریم و بگوییم این مجلس انقلابی نیست.رئیس مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: یکی از شاخص های رهبر انقلاب در ارزیابی 
عملکرد مجلس بحث مأموریت مجلس است. مهم ترین وظیفه 
مجلس قانون گذاری است. مأموریت اصلی مجلس قانون گذاری 
است. در هر کجا که بودم، سعی کردم ارتباط با مردم را قطع نکنم. 
همیشه بعد از سخنرانی ها می مانم تا صحبت های مردم را بشنوم. 
مردم می گویند شما در مجلس چه کردید؟ وضع قانون که نشد 
کار! بگویید برای معیشت چه کردید. باید در نظر گرفت وظیفه من 
به عنوان نماینده مردم اجرای قانون نیست. وی اظهار داشت: سال 
گذشته ما قانون آیین نامه مجلس درباره فرایند رسیدگی به قانون 
بودجه را اصلاح کردیم تا بودجه در دو مرحله از دولت به مجلس 
بیاید. یعنی یک بار درآمدها را تصویب کنیم، و یک بار هم جداول 
را بررسی کنیم. یعنی طبق توصیه مقام معظم رهبری، مجلس 
دیگر حق ندارد بدون برآورد درآمدها رقمی را برای هزینه کردها 
تصویب کند. تغییرات آیین نامه داخلی جزو سخت ترین 
تغییرات قانونی است که به دوسوم رأی نمایندگان نیاز دارد که 
مجلس رأی داد. کسی این را ندید. اما حضرت آقا این موضوع 
را دیدند. قالیباف تصریح کرد: یکی از قانون های مهمی که در 
مجلس تصویب شد، که پیش تر چند بار آمده بود و تصویب 
نشده بود، زیرا مخالفان این قانون صدای بسیار بلندی دارند، 
قانون مالیات بر سوداگری است. در مجلس یازدهم، مالیات های 
سنگین و مضاعفی بر دلالی ها گذاشته شد. وی متذکر شد: 
یکی از اقدامات مهم مجلس یازدهم تصویب قانون جهش تولید 
دانش بنیان بود. در ابتدای سال 1۴۰1 حضرت آقا فرمودند تولید 
دانش بنیان موضوع مهمی است و سال را نیز به همین نام مزین 
کردند. اما مجلس بر اساس نقشه راهی که مدت ها قبل تر داشت 
در 1۷ اردیبهشت همان سال قانون کامل و جامع دانش بنیان را 
ابلاغ کرد. در پایان سال 1۴۰1، دانش بنیان ها که خدمت رهبری 
رسیدند، حضرت آقا فرمودند اولین سالی بود که توانستید به 
جهشی در تولید برسید. رئیس مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: ۲۳ دستگاه اصلی ما با یکدیگر ارتباط نداشتند تا داده ها 
را با یکدیگر به اشتراک بگذارند تا مردم معطل نشوند. پیش از 
اجرای این قانون، هر کجا بروید باید هزار بار اطلاعات و مدارک 
را کامل کنید. نزدیک یک دهه بود که حضرت آقا بر این پنجره 

واحد تأکید داشتند تا همه اطلاعات یکپارچه شود.

رئیس جمهور  ملی:  آرمان    
در جلسه شورای عالی مسکن که 
پیش از ظهر دیروز شنبه برگزار 
شد، ضمن ابراز خرسندی از اقدام 
 ۲5۰ بنیاد مسکن برای احداث 
هزار مسکن روستایی، بر تسریع در 
روند تکمیل و واگذاری پروژه های 
نهضت ملی مسکن تأکید کرد. سید 
ابراهیم رئیسی با بیان اینکه پرداخت 
به موقع تسهیلات، از جمله عوامل 
مهم و تسریع کننده ساخت مسکن 
است، روند پرداخت این تسهیلات 
با نقطه مطلوب را فاصله دار دانست 
و بر اهتمام بیشتر بانک ها و نظارت 
پیگیری بانک مرکزی در این زمینه 
تأکید کرد. وی همچنین به بانک 
مرکزی دستور داد ظرف یک هفته 
آینده مشکل آن دسته از متقاضیانی 
که موفق به دریافت تسهیلات ساخت 
مسکن نشده اند را بررسی و در جهت 
رفع آن اقدام کند. رئیس جمهور 
کاهش نرخ سود بانکی تسهیلات 

مسکن از ۲۳ درصد به 1۸ درصد 
را اقدامی مثبت اما ناکافی دانست 
و گفت: نظام بانکی باید با متقاضیان 
تسهیلات  این  بازپرداخت  برای 
باشند.  همکاری بیشتری داشته 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
برخی ناهماهنگی ها در دستگاه های 
دولتی در اجرای »طرح هادی« 
وزارت کشور و وزارت اقتصاد را 
مکلف کرد با همکاری بنیاد مسکن 

مشکل را بررسی و نسبت به رفع آن 
اقدام کنند. رئیسی ضمن تاکید 
به استانداران برای پیگیری تحقق 
مسکن،  عالی  شورای  تصمیمات 
روند واگذاری زمین به متقاضیان 
در قالب طرح جوانی جمعیت را 
قابل قبول دانست و ابراز امیدواری 
کرد با واگذاری ۷۰ هزار قطعه زمین 
دیگر تا آخر امسال تعهدات دولت در 
این طرح تحقق یابد. نظارت موثر 

اتحادیه مشاورین املاک بر عملکرد 
منضبط بنگاه های معاملاتی، ایجاد 
ساز و کاری مؤثر و کارآمد برای 
تعیین تکلیف زمین های بلااستفاده 
جهت بکارگیری در طرح جهش 
تولید مسکن، بررسی نیاز کشور 
تولید  برای  فولاد  و  سیمان  به 
مسکن و برنامه ریزی برای تأمین 
آن از سوی وزارت صمت تا 1۰ روز 
آینده و همکاری بییشتر مسئولان 
استانی برای افزایش سرعت ساخت 
از  بافت های فرسوده  مسکن در 
دیگر توصیه های رئیس جمهور در 
جلسه دیروز شورای عالی مسکن 
بود. رئیسی در ابتدای این نشست با 
تقدیر از حضور معنادار و حماسه ساز 
مردم ولایی، با بصیرت و متدین در 
جشن پرشکوه عید غدیر این حضور 
را جلوه ای از انسجام، نشاط ملی و 
ولایتمداری ملت ایران دانست و 
از همه دست اندرکاران برپایی این 

جشن باشکوه نیز تشکر کرد. 

رئیس جمهور دستور داد: 

تعیین فرصت یک هفته ای برای رفع مشکل متقاضیان تسهیلات ساخت مسکن
 دولت از فرد و جریان

 خاصی حمایت نمی کند

معــــاون پارلمانـــــی 
دولت  گفت:  رئیس جمهور 
از فرد و جریان خاصی در 
شورای  مجلس  انتخابات 
نخواهد  حمایت  اسلامی 
حسینی  سیدمحمد  کرد. 
درباره موضع دولت نسبت 
انتخابـــــــات مجلس  به 
دوازدهم، اظهار کرد: مشی 
رئیس جمهور این نیست که 
از فرد یا جریان خاصی در 
انتخابات حمایت کند، بلکه 
معتقد است حق انتخاب با 
مردم است و هرکسی را مردم 
انتخاب کنند، دولت به آن 
احترام می گذارد. وی افزود: ما 
مایل هستیم کسانی انتخاب 
شوند که وفادار به نظام بوده 
و ولایی و انقلابی باشند تا با 
همکاری با دولت، کار های 
بزرگی در کشور انجام شود. 
دولت از فرد و جریان خاصی 

حمایت نخواهد کرد. 

آرمان ملی: صبح دیروز بود که تعدادی افراد 
مسلح به کلانتری 1۶ واقع در جنوب مصلی اهل 
سنت زاهدان حمله کردند. این افراد مجهز به 
کمربند انتحاری بودند که دو نفر اقدام به انفجار 
کردند. برخی منابع از تلاش مهاجمان برای 
ورود به کلانتری از طریق انفجار های انتحاری 
خبر داده اند. هرچند معاون امنیتی استاندار 
سیستان و بلوچستان، صدای انفجار های شنیده 
شده را ناشی از انفجار نارنجک دانست نه انفجار 
انتحاری. از طرفی مهاجمان تروریست در ورود 
به کلانتری و تصرف آن ناموفق بودند. همزمان 
نیرو های پلیس از داخل و نیرو های امنیتی از 
خارج کلانتری، مهاجمان را در محاصره قرار 
دادند. بنابر اعلام  سخنگوی پلیس غائله حمله 
تروریستی به کلانتری زاهدان با کشته شدن هر 
۴تروریست پایان یافت. روابط عمومی و تبلیغات 
قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه، در اطلاعیه ای 
در خصوص حادثه تروریستی صبح دیروز زاهدان 
اعلام کرد: صبح شنبه یک تیم تروریستی چهار 
نفره که قصد ورود به کلانتری 1۶ زاهدان را 
داشت، با مقاومت جانانه کارکنان خدوم انتظامی 

مواجه و پس از هلاکت تمام تروریست ها اقدام 
کور تروریستی آنها ناکام ماند. در این اطلاعیه 
آمده است: در این حادثه ۲ نفر از مدافعان امنیت 
به درجه رفیع شهادت نائل آمد. معاون امنیتی 
و انتظامی استانداری سیستان و بلوچستان نیز 
گفت: عامل انتحاری در حمله به کلانتری 1۶ 
زاهدان در کار نبوده و افراد مسلح ناشناس با 
استفاده از نارنجک وارد برجک نگهبانی کلانتری 
شدند. علیرضا مرحمتی روز شنبه با بیان این 
مطلب افزود: حدود ساعت ۷:15 صبح دیروز 
چهار فرد مسلح ناشناس اقدام به این حمله کردند 
که با حضور به موقع نیرو های امنیتی و انتظامی 
اوضاع تحت کنترل قرار گرفت. در این حمله یکی 
از افراد نیروی انتظامی به شهادت رسیده است.  
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان نیز اعلام 
کرده است که ۴ تروریست معاند با پوشش ارباب 
رجوع درب کلانتری آمده بودند. دو نفر از عوامل 
کلانتری ستوان علی کیخا و وظیفه رشیدی پس 

از مقاومت جانانه به شهادت رسیدند. 
 بیانیه مولوی عبدالحمید

مولانا عبدالحمید با صدور بیانیه ای به حملۀ 

مسلحانۀ صبح دیروز شنبه )1۷ تیرماه 1۴۰۲( 
به کلانتری 1۶ زاهدان واکنش نشان داد. طبق 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر امام جمعه 
اهل سنت زاهدان، متن بیانیه بدین شرح است: 
حادثه حملۀ افراد مسلح به کلانتری 1۶ زاهدان 
موجب تاسف و تالم شدید گردید. اگرچه تاکنون 
ابعاد این جریان برای بنده مشخص نیست و از 
کیفیت این حمله و اینکه چه گروه یا افرادی پشت 
آن هستند، بی اطلاع هستم، اما پیشاپیش نگرانی 
و برائت خویش را از هر نوع خشونت و حملۀ 
مسلحانه و هر حرکتی که باعث ناامنی باشد اعلام 
می دارم. راه ما پیگیری مشکلات جامعه از طریق 
مذاکره و انتقاد سازنده است و بر حفظ تمامیت 

ارضی و امنیت کشور تاکید می کنیم.
 عامل حادثه

پس از تلاش بسیار برای پی بردن به جریان 
پشت پرده جنایت خونین حمله تروریستی به  
کلانتری زاهدان گروهک تروریستی »جیش 
بیانیه ای مسؤولیت حمله  انتشار  با  الظلم« 
تروریستی به کلانتری 1۶ زاهدان را بر عهده 

گرفت.  

 2مامور فراجا شهید شدند ؛ 4 تروریست به هلاکت رسیدند
جزئیات حمله تروریستی به کلانتری 16 زاهدان

»آرمان ملی« استراتژی غربی ها در برابر تهران را بررسی می کند

توپ در زمین ایران است؟!
 ایران باید مسیر جدیدی را باز کند که بر مبنای آن نه گروسی بتواند از عدم رضایت در همکاری با ایران سخن 

بگوید و نه غربی ها بتوانند پالس منفی بر فضای به وجود آمده بعد از مذاکرات عمان ارسال کنند

کار جهادی فقط به معنای 
جنگ نیست

گذرنامه خاص برای سفر 
اربعین صادر می شود

 دبیر شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا گفت: کار 
جهادی فقط به معنای جنگ 
و  نیست  نظامی  رویارویی  و 
امروز کار فرهنگی هم جهاد 
است جهاد اقتصادی و کمک 
به معیشت مردم هم نوعی جهاد 
است و اینگونه اقدامات هم اجر 
همان جهاد را دارد. محسن 
رضایی با اشاره به ارزش فرهنگی 
کتاب ها  اینگونه  اجتماعی  و 
ادامه داد: این کتاب دوربینی 
برای دیدن جامعه در آن زمان 
است داستان های نسل اول قصه 
واقعی است و برای انتقال به 
نسل های بعد درس های فراوانی 
شود.  استفاده  قابل  و  دارد 
دبیر شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا ادامه داد: 
ملت ایران با دست خالی جلو 
و  نظامی  قدرت  بزرگ ترین 

اطلاعاتی منطقه ایستاد.

 وزیر کشور خبر داد که 
دولت ایران و عراق برای صدور 
گذرنامه خاص اربعین به توافق 
وحیدی  احمد  رسیده اند. 
در حاشیه دیدار دیروز خود 
با وزیر کشور عراق با اشاره 
به توافق دولت ایران و عراق 
برای استفاده از شش مرز برای 
زوار و یک مرز برای انتقال 
مواکب، اظهار کرد: امیدواریم 
با هماهنگی ها و تلاش هایی 
که دو دولت ایران و عراق انجام 
داده اند، تردد زوار اربعین به 
سهولت انجام شود. از دولت و 
ملت عراق برای همکاری ها و 
بسترسازی ها تشکر می کنم. 
وی ادامه داد: توافق شد که 
ایام  برای  خاصی  گذرنامه 
اربعین در نظر گرفته شود. 
ستاد  رئیس  این  از  پیش 
مرکزی اربعین گفته بود که 
»کسانی که گذرنامه دارند، 
نیازی به گذرنامه ویژه ندارند.« 

آرمان ملی- احسان اسقایی: پرونده 
هسته ای ایران بدون خبری جدید بعد از رفتن 
رابرت مالی تنها به مرجع و موضوعی برای 
اظهار نظر مقامات کشورهای غربی تبدیل شده 
است. رفتن رابرت مالی آخرین خبری بود که 
تحلیل های مختلفی را متوجه پرونده هسته ای 
ایران کرد. از قرار معلوم آن دسته از تحلیلگران 
که اعتقاد داشتند مالی کنار گذاشته شده است 
چرا که عملا در پرونده ایران و آمریکا نتوانسته 
بود به رغم تبلیغات گسترده دست به اقداماتی 
به منظور احیای برجام بزند، توانسته  اند نظرات 
خود را در ارتباط با رفتن مالی در رسانه ها 
جا بیندازند. هرچند مالی رفته است و پالی 
معاون وی اکنون میز ایران درآمریکا را هدایت 
می کند اما در زمانی که برخی اخبار از آغاز 
مذاکرات غیررسمی، غیرمستقیم و غیرعلنی 
ایران و آمریکا خبر می دادند خبری نیز از 
حضور یک مقام امنیتی آمریکا در عمان و 
مذاکرات غیر علنی وی با یکی از مقامات ایرانی 
منتشر شد. این فرد کسی نبود جز برت مک 
گورک، هماهنگ کننده کاخ سفید در زمینه 
خاورمیانه و شمال آفریقا، چهره پیشرو در 
پیشبرد یک توافق جدید با ایران! که گهگاهی 
نظرات او در ارتباط با پرونده هسته ای رسانه ای 
شده است. نگاهی به کارنامه مک گورک نشان 
می دهد وی در گذشته در پست های ارشد 
امنیت ملی تحت ریاست جمهوری جورج 
دبلیو بوش، باراک اوباما و دونالد ترامپ فعالیت 
کرده و اخیراً نماینده ویژه ریاست جمهوری 
آمریکا در ائتلاف جهانی مقابله با داعش بوده 
است. حضور او در عمان و ارسال پیام به تهران 
در زمینه هسته ای نشان داد که اولا رابرت مالی 
از مدت ها قبل از سمتی که در ارتباط با ایران 
داشته است برکنار شده و در ثانی زمانی که 
مک گورک که در رزومه اش نمایندگی ریاست 
جمهوری آمریکا در ائتلاف جهانی مقابله با 
داعش و احتمالا بر ریز تجربه، قدرت و نفوذ 
ایران در منطقه و درمقابله با داعش را به تجربه 
آشناست. از این انتصاب می توان به این نتیجه 
رسید که ایالات متحده آمریکا هنوز هم قصد 
دارد در ارتباط با پرونده هسته ای ایران؛ تصمیم 

دیپلماتیک بگیرد کما اینکه اخیرا نیز یکی از 
مقامات این کشور اعلام کرده واشنگتن کانال 

ارتباطی با ایران را حفظ کرده است. 
 توپ در زمین ایران است!

طی چند روز گذشته مقامات مختلف غربی 
و حتی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی اظهارت تازه ای با سرخط یکنواختی را 
در ارتباط با ایران اعلام کرده و رسانه ها نیز 
به پردازش آن پرداخته اند. رافائل گروسی، 
دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام 
کرده اخیرا و بعد از اینکه خود رسما در گزارش 
با آژانس خبر از حل چند ابهام از سوی تهران 
و بسته شدن برخی پرونده های هسته ای ایران 
داده بود، اعلام کرده است: همکاری ایران با 
آژانس درباره پرونده هسته ای رضایت بخش 
نیست؛ همکاری ها ادامه دارد اما نه در سطحی 
که من می خواهم. به گزارش شفقنا؛ رافائل 
گروسی در کنفرانس خبری خود در توکیو 
اعلام کرد: همکاری آژانس بین المللی انرژی 
اتمی با ایران ادامه دارد. وی بدون اشاره به 
خروج یکجانبه آمریکا از این توافق در سال 
۲۰1۸ و تداوم بدعهدی در قبال تعهداتش 
مقابل ایران، وضعیت این توافق را »دشوار« 
توصیف کرد. این دیپلمات آرژانتینی افزود: 
وضعیت دشوار است. تلاش  ها )برای مذاکرات 
ازسرگیری دوباره برجام( در حال حاضر 
متوقف شده است. بنابراین چیز زیادی برای 
رفتن به آنجا وجود ندارد. وی با اشاره به سفر 
خود به ایران در ماه مارس سال جاری گفت 
که دو طرف دارای »مسائل معلق زیادی« 
هستند. از سوی دیگر آمریکا نیز که در گذشته 
تلاش می کرد به صورت قطره چکانی در مورد 
مذاکرات احتمالی و بازگشت به برجام اخباری 
را منتشر کند اخیرا سخنگوی شورای امنیت 
ملی کاخ سفید هر گونه توافق قریب الوقوع 
با ایران را رد کرد. جان کربی، در گفت وگو با 
روزنامه الشرق گفت، حتی در دوره هایی که 
تلاش ها برای احیای توافق هسته ای متوقف 
شده، واشنگتن معمولا از کانال های گفت وگو 
با ایران محافظت می کند. به عنوان مثال، ما 
به طور معمول با ایران در مورد بازگرداندن 

زندانیان آمریکایی در تهران صحبت می کنیم. 
کربی در پاسخ به پرسشی پیرامون توافق 
هسته ای، بر عدم وجود »هر گونه توافق قریب 
الوقوع« با ایران در این زمینه را تاکید کرد، 
اما تصریح کرد که صحبت ها درباره مبادله 
زندانیان همچنان ادامه دارد. کربی گفت: 
»نمی توانم وارد جزئیات شوم. ما همان طور که 
با روسیه صحبت کرده ایم، با ایران نیز درباره 
بازگرداندن آمریکایی های زندانی به خانه 
صحبت کرده ایم.« به نظر می رسد مقامات 
غربی بعد از اظهار نظرهای قبلی خود مبنی 
بر نیک دانستن همکاری ایران با آژانس و 
حتی مذاکرات غیرمستقیم با ایران قصد دارند 
توپ به جلو نرفتن مذاکرات را در زمین ایران 
انداخته و تهران را فارغ از اینکه اول آمریکا بوده 
که برجام را نقض کرده، متهم به کم کاری در 

احیای برجام کنند. 
 فرصت سازی ایران از تهدید غربی ها

تهران البته در شرایط کنونی به خوبی از 
خبرمذاکرات، توافق با آژانس و حتی مذاکرات 
مخفی استفاده کرده و توانسته است حتی با 
توسل به خبردرمانی بازارهای مالی و تجاری 
خود را به کنترل درآورد. اکنون و در این مرحله 
نیز نباید اجازه دهد نیت غربی ها مبنی بر 
خنثی سازی اثر اخبار مطلوب هسته ای بر 
بازارهای ایران از بین رود. در گذشته بهروز 
کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
اعلام کرده بود که سایر پرونده ها و به عبارت 
بهتر سوالات آژانس از ایران تنها در چند روز 
قابل حل و فصل و بسته شدن است و ایران این 
اراده را دارد که سایر مسائل را هم با آژانس حل 
و فصل کند. این موارد نشان می دهد تهران 
باید مسیر جدیدی را باز کند که بر مبنای آن 
نه گروسی بتواند از عدم رضایت در همکاری با 
ایران سخن بگوید و نه غربی ها بتوانند پالس 
منفی بر فضای به وجود آمده بعد از مذاکرات 
عمان ارسال کنند. به نظر تدبیر ویژه ای لازم 
است. شاید بسته شدن یک پرونده دیگر در 
آژانس و یا حتی مطرح شدن برخی از ابعاد 
مذاکرات در عمان بتواند در این زمینه کار 

ساز باشد. 


